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ÎNVĂŢĂMÎNTUL DE REGIE -

C E N T R U DE A V A N G A R D Ă 

Anul acesta s-a stins unul dintre cei mai mari regizori europeni dintre cele două 
războaie, germanul Jurgen Fehling. Critica 1-a considerat, cînd era în viaţă încă, un 
geniu : cum însă la noi cuvîntul şi-a pierdut întrutotul conţinutul astăzi, trebuie să spu
nem doar că a fost mare. Prin ce ? Cri t ic i i susţin că era atît de mare pentru că „era 
foarte cult, înzestrat cu un deosebit dar poetic, foarte sensual, foarte muzical, şi avea un 
măsura t simţ al stilului şi al plasticii" Cu ce a venit pe lume acest om şi ce şi-a adăuga t 
el la zestrea iniţ ială ? Cultura, desigur, pentru că cultura umanistă este o r îvnă personală. 

Cînd judecăm învăţămîntul de regie ne este greu să nu pornim de la considerente 
asemănătoare ; de aceea, susţinem că acest învăţămînt poate f i făcut în trei feluri ; 

• postuniversitar, 
• după terminarea bacalaureatului, 
• în teatre. 
Noi pledăm cu ardoare pentru cel postuniversitar. De ce ? Regia nu este o pro

fesie care poate f i pur şi simplu „ învăţa tă" de către un număr f ix de adolescenţi — 
stabilit conform unei cote de şcolarizare. Ei trebuie să fie mult mai mulţi , pentru a avea 
din cine alege, dacă se poate alege : şi cine altcineva alege, decît v ia ţa ? Mi-e greu să 
cred că nişte tineri, abia terminînd liceul, au resursele intelectuale şi experienţa de viaţă 
care să le îngăduie să recreeze, în teatru, universul operei dramatice respective. A r f i 
mult mai bine dacă cei care doresc să studieze regia s-ar recruta dintre intelectualii de 
acum afirmaţi în profesiunea lor : un foarte bun arhitect, medic, profesor, actor, poet, 
romancier care vrea să-şi sacrifice arta sau profesiunea şi s-o înceapă din nou. Să se 
verifice dacă o poate face sau nu. Şi : să nu fie pr imit în institut (unde să nu stea mai 
mult de doi ani) pînă nu a montat la un teatru — unde să f i găsit un director om de 
duh, cu care să aibă acelaşi fel de a judeca arta (Ionel Teodoreanu aşa a făcut cu Sava)— 
trei spectacole în trei stagiuni succesive. Este necesar acest stagiu pentru că nu numai 
primul spectacol izbutit poate da dreptul la profesiune, ci o verificare mai lungă, şi 
apoi, în puţinii ani de la Institut noţiunile tehnice se pot uşor învăţa — greu este cu arta 
teatrală . Numai după ce ai terminat o facultate cu foarte bune rezultate, ţi -ai putut 
dobîndi o metodă de cercetare ştiinţifică şi o viziune filozofică despre lume. Cu ele şi 
cu talent de regizor poţi intra în t r -un teatru. Ln noi, Ion Sava a făcut dreptul şi a fost 
avocat, bun ori rău — nu ştiu — dar că înainte de a intra în teatru era un mare cari
caturist — cum scrie Arghezi, asta se ştie. Caricatura cere o mare putere de sinteză ; şi 
nu din asta i se trag lu i Sava cele mai izbutite spectacole ale lui (Macbeth, Şase perso
nagii.... Frumoasa adormită) ? Radu Stanca era licenţiat în filozofie, poet şi eseist cunoscut 
cînd a început să facă teatru. După el au rămas cîteva spectacole deosebite ca g înd i rc 
regizorala, dar şi nişte volume de poezie, teatru, şi tot el a fost pr imul la noi care a 
scris despre metaforă în teatru. 

Oricum s-ar face învăţămîntul de regie, el trebuie să aibă unde se desfăşura şi, 
înainte de orice, dacă vrem să ne facem cu adevărat datoria, îi trebuie o scenă şi un 
ansamblu actoricesc alcătuit din tineri şi vîrstnici aleşi pe genuri şi nu pe alte conside
rente... U n centru de avangardă al mişcării teatrale româneşti , unde să se (poată consuma 
experienţele cele mai personale şi unde profesorul să lucreze pe viu cu studenţii . Aceasta 
este singura caic ca ei să se poată dezvolta artistic, fără să fie t raumatizaţ i . Directori i-
administratori se tem de tineri şi începători , şi directori-art işt i sînt aşa de puţini : 
atunci unde să cauţi, unde să încerci, tu, începător, dacă nu în teatrul-laborator înfiinţat 
anume pentru asta şi spri j ini t pe această cale ? 

Clasele de regie în Institut sînt deosebit de interesant conduse, dar dacă n-ai unde 
şi cu cine lucra, ce poţi face ? 

Deseori, studenţii de la regie se plîng de studenţii de la actorie că nu au anumite 
compartimente bine sau suficient dezvoltate, că nu au o bună respiraţie, că ceea ce învaţă 
la mişcarea scenică rămîne în sala de mişcare şi rar se vede în spectacol, şi toate astea 
din cauza unei mental i tă ţ i . Se decretează în arta scenică şi deseori în l i teratură de că t re 
uni i tineri mîndria de a nu fi cult. Unde poate duce ? 
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în teatru, lucrul nu mai poate dura şi este de datoria regizorilor să-şi impună 
punctul de vedere. Trebuie făcute studii de respiraţie în India, de concentrare în China şi 
Japonia, pentru că teatrul european, ancorat prea mult în ultimele secole în teatrul de 
acţiune, a început să se usuce şi are nevoie de revitalizare. Mulţ i dintre marii regizori 
europeni îşi dau seama de acest lucru şi experienţele pe care le fac pornesc conştient din 
această criză. în laboratorul regizoral al Institutului aceste probleme s-ar putea pune, şi 
v i i t o r i i regizori şi actori şi-ar schimba poate felul de a lucra şi gîndi. Sînt mulţi tineri 
care pot şi vreau mai mult. Unde să-şi realizeze gîndurile dacă ne mărginim la metode 
şi condiţii de mult depăşite ? 

Mihai Dimiu : • 

REALITĂŢI ŞI PERSPECTIVE 

Sîntem una dintre puţinele, foarte puţinele ţări în care regia de teatru constituie 
o preocupare a învăţămîntului superior. în cîteva ţări socialiste există forme similare, 
în celelalte ţări ale globului, chiar în cele mai avansate — nu (excepţii rarissime : R. F. a 
Germaniei, Belgia...). Fie pentru că ideea, deşi socotită utilă, nu poate f i pusă în practică 
(se consideră că dificultăţile asigurării unui asemenea învăţămînt pretenţios nu ar l i 
compensate decît pr intr-un randament minim, date fi ind friabilitatea şi numărul mic al 
companiilor teatrale, supuse criteriilor artistice, dar şi seismelor comerciale) ; fie pentru 
că o asemenea idee este socotită în sine ca aberantă : „Arta regiei nu are legi, nu are 
reguli" — scria Jouvet. „Ar ta regiei (...) nu este o profesie, este o stare. Eşti regizor aşa 
cum eşti îndrăgost i t ." 

La noi, învăţămîntul de regie s-a dovedit viabil şi cît se poate de u t i l . Inst i tui tă 
abia acum două decenii, respectiva facultate a depăşit servituţile primilor ani : lipsa 
tradiţ iei , îmbîcseala unui oarecare mimetism dogmatic, penuria schimburilor culturale şi — 
pe plan material — precaritatea. A fost singură (dar suficientă) turbină, generînd pe rînd 
electricitate în mai toate teatrele ţării : Vlad Mugur, Sorana Coroamă, D. D. Neleanu, 
Margareta Niculescu, Horea Popescu, Lucian Giurchescu, Petre Sava Bălqanu, Ion Cojar, 
Radu Penciulescu, Lucian Pintilie, Valeriu Moisescu, Sanda Mânu, Georgeta Tomescu, 
David Esrig. D ; n u Cernescu, Cornel Todca ; cu unii dintre absolvenţi, am ajuns să exportăm 
regie pînă în locurile care au dat teatrului mondial pe Croncgk, Reinhardt, Piscator şi 
Brecht... Acele nume româneşti care înseamnă ceva şi aici, şi peste hotare, figurau, nu de 
mult, în cataloage. Studenţia nu le-a fost o îndatorire formală, menită să onoreze talente 
pr in g i ru l unei patalamale cu pecete şi antet : la Institut s-a cristalizat un crez comun 
şi, acolo unde materialul a fost bun, efectiv s-au construit regizori — regizori care, deşi 
risipiţi teritorial, după absolvenţă, au continuat să se manifeste unitar (însă fiecare per
sonalitate păstr îndu-se ca atare), au trasat prin teatre coordonatele dibuite la Institut — 
şi au constituit conturul unei „şcoli româneşti de regie". 

în loc ca asemenea pr imi paşi buni să fie continuaţi , şi în pofida cererii de cadre 
regizorale capabile, în deceniul trecut s-a luat o măsură de domeniul absurdului : în pl in 
avînt, facultatea a fost desfiinţată. Astfel, de-a lungul a zece ani, nici un element cali
ficat nu a mai întăr i t d inăuntru noul curent din teatrele româneşti . Tîrziu s-a reperat 
greşeala, şi mai tîrziu s-a reparat : cursul de regie a fost reînfiinţat. Abia în 1968, 
pr in apar i ţ i a unei noi promoţii , f luxul cadrelor regizorale a reînceput spre teatre. Rapida 
consacrare a unora dintre aceşti proaspeţi regizori — cel mai devreme Andrei Şerban, 
succedîndu-se Anca Ovanez, Aurel Manea. Ivan Helmer, interesul suscitat de unele mon
tări ale lui Radu Boroianu, temeinicia lui Eugen Borduşanu (nu considerăm enumerarea 
închisă !) sînt prevestiri care par să confirme eficacitatea învăţămîntului în respectiva spe
cialitate. Şi studenţii actualului an V excelează : e probabil ca numele care azi se înşiruic 
în condica de clasă : Geo Berechet, Magda Bordeianu, Octavian Greavu, Eugenia Ionescu, 
Nicoleta Toia. Olimpia Varadi — să-şi capete sonoritatea. Nic i claselor mai mici nu 
le lipsesc prefigurări majore 

Oda tă ce teatrele se bat să ne capteze absolvenţii, odată ce pe afişe numele tinere 
capătă urgentă acoperire în aur, odată ce arhiva Institutului acumulează pogoane de laude 
t ipăr i te ale specialiştilor străini — înseamnă că învăţămîntul nostru de regie dă satisfacţie r 

Ca unul ce am avut în gr i jă din anul I pînă în V acea pr imă promoţie — 1968 — 
a noii ediţii a învăţămîntului de regie, ezit înainte de a răspunde. 
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